
  حوادث اخیر حاکی از این است که دفتر تحکیم وحدت 
متأس�فانه دارد پیوندهایی را با جریان مش�کوک برقرار 
می کند، به طور آشکار با نهضت آزادی. بعد از حادثه کوی 
دانشگاه هم که بسیاری از پرده ها برافتاد و در واقع پشت 
پرده اجمالی این جریان نش�ان داده ش�د. برداش�ت ها و 
باورهای شما نسبت به حرکت هایی که اخیراً تحت عنوان 

دفتر تحکیم دارد شکل می گیرد چیست؟

توجه داشته باشيد كه اساساً دفتر تحكيم وحدت برای صيانت 
از جريان دانشجويی در مقابل جريانات انحرافی تشكيل شد. اول 
انقلاب جريان التقاطی كه گروه منافقين و جنبش مسلمانان مبارز 
تبل��ور آن بودند و همين ط��ور گروه های ليبرال كه در رأس آنها 
نهضت آزادی بود، اينها حضور داش��تند، انجمنهای اس��لامی به 
عنوان پيروان حركت اس��لام ناب براي پيگيری تحقق حاكميت 
دينی ناب در مقابل جريانات انحرافی تش��كيل ش��د، چون آنها 

مي خواستند از عنوان انجمن 
اسلامي سوءاستفاده كنند

مصاحبه احمدی نژاد در مورد دفتر تحکیم وحدت

متن زير حاصل گفت وگوی نشريه حريم با دكتر احمدی نژاد در سال 80 است. برخی مواردی كه در اين 
گفت وگو به آن اشاره شده است مربوط به شرايط روز دفتر تحكيم وحدت است و از آنجايی كه احمدی نژاد جزو 
مؤسسين اين دفتر بوده، از خاستگاه تشكيل و مقايسه با وضعيت موجود آن سخن گفته است. همچنين در اين 
گفت وگو مرزبندی های شفاف استاد دانشگاه آن روز و رئيس جمهور امروز با جريان های ليبرال بيان شده است:

تجمع می گذارند 
در دانشگاه 
اميرکبير، از 30 
هزاردانشجو 
که در تهران 
هست، خودشان 
700، 800 نفر 
جمع می شوند، 
آنها هم 
بعضی هايشان 
دانشجو نيستند، 
با انگيزه های 
ديگر آمدند، 
نمايندگان 
مجلس تعدادی 
آمدند، از احزاب 
مدعی آمدند، 
اينها شدند 
حدود 800 
نفر، اين نشان 
می دهد که 
اينها نماينده 
افکار عمومی 
دانشجويان هم 
نيستند
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كشور را به سمتي متوجّه كند، به جاي راديوها آمده در داخل 
كش��ور ما پايگاه زده است! بعضي از اين مطبوعاتي كه امروز 
هس��تند، پايگاه هاي دش��من اند؛ همان كاري را مي كنند كه 
راديو و تلويزيون هاي بي.بي.سي و امريكا و رژيم صهيونيستي 

مي خواهند بكنند!
... مراقب نفوذي ها باشيد. من مي خواهم فقط شما بدانيد؛ 
مي خواه��م افكار عمومي بي خبر نماند از اين كه دش��من در 
زمينه مس��ائل فرهنگي در كشور چه مي كند و هدف هايش 
چيس��ت. بيانات مقام معظم رهبري در دي��دار با جوانان در 

مصلّاي بزرگ تهران 79/2/1
بنده نهضت عدالتخواهي را مطرح كردم؛ فضايي در كشور 
به وجود آمد و جوان هاي ما به اين مسئله علاقه مند شدند. اين 
معنايش اين نيست كه ما از اول انقلاب نهضت عدالتخواهي 
نداش��تيم - چرا، انقلاب بر پايه  عدالت است - اما اين تجديد 
مطلعي شد و روح تازه اي در جوان ها به وجود آورد و همت آنها را 
برانگيخت. همچنين آزادفكري و توليد علم و امثال اينها آرمان 
جوان است و براي اين كه به اين آرمان برسد، به علم و فعاليت 
سياسي منظم و صحيح و كسب تجربه و دانايي احتياج دارد. 
ج��وان بايد در خود دانايي را به وجود بياورد. دانايي، فقط علم 
آموختن نيست؛ دانايي به انديشمندي هم ارتباط پيدا مي كند. 
بايد روي مسائل فكر كرد. عزيزان من! روي مسائل فكر كنيد 
تا به نتيجه برسيد. نهضت آزادفكري اي كه من پيشنهاد كردم 
در دانشگاه و حوزه راه بيفتد، براي همين است. تريبون هاي 
آزاد بگذارند و با هم بحث كنند؛ منتها نه متعصبانه و لجوجانه 
و تحريك شده  به وسيله  جريانات سياسي و احزاب سياسي كه 
فقط به فكر آينده  كوتاه مدت و مقاصد خودشان هستند و براي 
انتخابات و امثال آن از جوان ها اس��تفاده مي كنند؛ بلكه براي 
پخته شدن، ورز خوردن و ورزيده شدن و با هدفِ آماده شدن 
براي ادامه  اين راه طولاني و دش��وار، اما بسيار خوش عاقبت... 
گفت: »يك س��ينه حرف موج زند در دهان ما«. ما با ش��ما 
خيلي حرف داريم؛ ولي متأسفانه مجال زيادي نيست. بيانات 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي در ديدار دانش��جويان و اساتيد 

دانشگاه هاي استان كرمان )19/02/138۴(
اگر مثلاً ش��عار عدالتخواهي كه حالا يك مسئولي اين را 
بر زبان آورده، گفته مي ش��د، بعد هم تمام مي شد، كسي در 
جامعه پرچم عدالتخواهي را به دس��ت نمي گرفت. مطمئن 
باشيد يك دولت عدالتخواه و يك گفتمان عدالتخواهي مثل 
امروز به وجود نمي آمد. شماها كرديد؛ كار شما جوان ها بود؛ به 
عنوان جنبش عدالتخواهي، به عنوان طرح مسئله  عدالتخواهي 
– نمي خواهم حالا به يك تشكيلات خاص اشاره كنم - اين 
را در دانشگاه ها جوان هاي مؤمن، جوان هاي متعهد، جوان هاي 
بامس��ئوليت مطرح كردند، گفتند؛ وقتي تكرار شد، به شكل 
يك گفتمان عمومي درمي آيد و نتيجه اش را در گزينش هاي 
مردم، در جهتگيري هاي مردم، در شعارهاي مردم، در انتخابات 
مردم، نشان مي دهد. بنابراين شما يك گام جلو آمديد. بيانات 
معظم له در ديدار دانش��جويان نخبه، برتران كنكور و فعالان 

تشكل هاي سياسي فرهنگي دانشگاه ها  )17/07/138۶(
بنده گفتم كرس��ي آزادفكري را در دانش��گاه ها به وجود 
بياوريد. خب، ش��ما جوان ه��ا چرا به وجود نياورديد؟ ش��ما 
كرس��ي آزادفكري سياسي را، كرس��ي آزاد فكري معرفتي را 
تو همين دانشگاه تهران، تو همين دانشگاه شريف، تو همين 
دانش��گاه اميركبير به وجود بياوريد. چند نفر دانشجو بروند، 
آنجا حرفشان را بزنند، حرف همديگر را نقد كنند، با همديگر 
مجادله كنند. ح��ق، آنجا خودش را نمايان خواهد كرد. حق 
اينجوري نمايان نمي شود كه كسي يك انتقادي را پرتاب بكند. 
اينجوري كه حق درست فهميده نمي شود. ايجاد فضاي آشفته 
ذهني با لفاظي ها هيچ كمكي به پيشرفت كشور نمي كند. شما 
تجربه اين پدر پيرتان را در اين زمينه داش��ته باشيد. آني كه 
كمك مي كند به پيشرفت كش��ور، آزادي واقعي فكرهاست؛ 
يعني آزادانه فكر كردن، آزادانه مطرح كردن، از هو و جنجال 
نترس��يدن، به تش��ويق و تحريض اين و آن هم نگاه نكردن. 

بيانات در ديدار جمعي از نخبگان علمي كشور88/8/۶

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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گروه های بس��يار سازمان يافته ای پشت شان بود، انجمن های 
اس��لامی به تنهايی از توان كافی برای حفظ خودشان و مقابله با 
طراحی های آنها برخوردار نبودند. برای اين كه اين توان را افزايش 
بدهند، دور هم جمع شدند و چيزی به نام دفتر تحكيم را تأسيس 
كردند كه اين انجمن ها در ساختار تحكيم نيروهايشان را روی هم 
بريزند، تعامل بكنند، پشتيبانی بكنند از همديگر و بتوانند از مسير 

اصلی انقلاب در مقابل انحرافات دفاع كنند.
اساسنامه ای هم كه تنظيم شده دقيقاً همين است، يعنی در 
اساسنامه اهداف دفتر تحكيم، پيگيری حاكميت دينی و استقرار 
حكومت اسلامی، البته از ديدگاه حضرت امام و رهبری و مقابله با 

كليه جريانات انحرافی درج شده است.
اينكه می فرماييد يك سری حركت هايی اخيراً ديده می شود، 
اين حركت ها را بايد باز كنيم. شايد منظور شما اين اعلاميه ای 
است كه اخيراً به نام دفتر تحكيم و شورای عمومی انجمن های 

تهران صادر شده است.
اولاً در اساسنامه تحكيم، چيزی به نام شورای عمومی تهران 
وجود ندارد. يك شورای عمومی هست، آن هم همه انجمن های 
سراسر كشورند و اين شورای عمومی تهران هويت واقعی ندارند. 
پس اين يك اشكال كه اصلاً خلاف اساسنامه است، ثانياً بعضی 
از اين انجمن ها در ش��رايط فعلی اصلاً ش��ورای مركزی ندارند، 
رسميت ندارند، از جمله انجمن اسلامی علم و صنعت، خوب اينها 
2 دفعه انتخابات برگزار كردند و انتخابات شان باطل شد، يعنی 
ه��م از خود دفتر تحكيم وحدت مركزی آمدند و هم از هيأت 3 
نفره داخل دانشگاه نظر دادند كه اين باطل است. حالا به هردليل، 
بنابراين شورای موجه رسمی وجود ندارد. چطور امضا می كنند، 

اعلاميه می دهند؟!
نكته سوم اين كه قراربود جريان دفتر تحكيم حامی اسلامی 
ناب و حاكميت دينی و خط ولايت باشد، اما موضعگيری در مقابل 
حركت اصيل انقلاب، يعنی جدا شدن از اساسنامه و قطعاً حركتی 

غيرمشروع و برخلاف اساسنامه.
نكت��ه چهارم اينكه مجموعه ای كه امروز به نام دفتر تحكيم 
فعاليت می كنند، اينها نماينده جريان مذهبی در دانشگاه نيست. 
البته اينهايی كه اين اطلاعيه را دادند، نه اينكه اصل دفتر تحكيم، 
اين كسانی كه در ش��وراهای انجمن های اسلامی دانشگاه های 
ته��ران به اصطلاح نفوذ كردند و حضور دارند، اينها به هيچ وجه 

نماينده جريان مذهبی در دانشگاه نيستند.
نكته آخر اينك��ه اين مجموعه به هيچ وج��ه نماينده افكار 
عمومی دانشگاهی ها هم نيست، يعنی وقتی كه بررسی می كنيم، 
اينها تلاش می كنند با هزار تبليغات و حتی بعضی از رسانه های 
بيگانه هم از آنها حمايت می كنند، تجمع می گذارند در دانشگاه 
اميركبير، از 30 هزاردانشجو كه در تهران هست، خودشان 700، 
800 نفر جمع می شوند، آنها هم بعضی هايشان دانشجو نيستند، 
با انگيزه ه��ای ديگر آمدند، نمايندگان مجل��س تعدادی آمدند، 
از احزاب مدعی آمدند، اينها ش��دند حدود 800 نفر، اين نش��ان 
می دهد كه اينها نماينده افكار عمومی دانشجويان هم نيستند. 
بنابراين بايد راج��ع به چنين پديده ای صحبت كنيم كه اكنون 
اين مسائل و مشكلات دورش هست، اين كه می فرماييد انحراف 

درست شده است.
  در صحبت هایتان اشاره کردید که اساس دفتر تحکیم 
وحدت بر پایه رفتارهای اسلامی انجمن های اسلامی شکل 
گرفت، با عنایت به اینکه رفتارهای اسلامی و انجمن های 
اس�لامی مسبب تشکیل و تأس�یس این دفتر بودند، چه 
عواملی سبب این شد که بعضی از اعضا از تحکیم وحدت 
فاصله گرفتند؟ چه عواملی باعث شد که ریزش هایی در 

دفتر تحکیم به وجود بیاید؟
اين را بايد يك مقدار عميق تر بررسی كنيم. چندعامل به نظر 
من باعث ش��د كه اين وضعيت امروز در ش��ورای جعلی عمومی 
تهران به وجود بيايد، چون من معتقد نيستم كه كل انجمن های 
اسلامی كه عضو تحكيم هستند يا آن حركت اصلی دفتر تحكيم 

اين مقدار دچار مسأله باشد.
  یعنی آن هسته مرکزی اصلی، خود را حفظ کرده؟

در حركت عمومی آن هنوز جريانات ارزشی و انقلابی حضور 

مؤثر دارد، چقدر تلاش كنند؟ اما بعضی از انجمن های اسلامی ما 
دچار آسيب شده اند، آسيب نفوذ. نفوذ كسانی كه می خواهند از 
گذش��ته پر افتخار حركت دانشجويی استفاده بكنند كه درواقع 
هويت آنها، هويت مذهب و دينی است، اما عليه اهداف گذشته، 
يعن��ی از آن ش��خصيت و آن اعتبار اس��تفاده كنند جهت زدن 

ريشه های همان اهداف. اين را ما می گوييم نفاق.
بايد برگرديم به س��ال ه��ای ۶3، ۶۴. اين س��ال ها تازه اين 
دسته بندی های سياسی در كشور ما داشت شكل می گرفت. چپ 
و راست و... بعضی از جريانات سياسی آن زمان برای پركردن خلأ 
پايگاه اجتماعی شان نيازمند حركت دانشجويی بودند. اينها آمدند 
سراغ انجمن های اسلامی و تحكيم. حمايت هم شدند از طريق 
س��ازمان ها، آمدند داخل تحكيم. در واقع يك نوع تصفيه ای را 
انجام دادند. افرادی آمدند وارد ش��دند، حتی كسانی كه دانشجو 
نبودند. آمدند و با استفاده از فضايی كه آن روز بود، شرايط جنگی 
بود و خيلی ها رعايت بسياری از مسائل را در رقابت های سياسی 
می كردند، آمدند و گرفتند. يا اين نيست كه از عنوان دفتر تحكيم، 
از قدرت دانش��جويی، در معادلات سياسی داخل استفاده بكنند. 

اين دعوايی كه در تحكيم اتفاق افتاد، در انتخابات دوم بود.
در آنج��ا در واقع دو اعلاميه از تحكيم آمد به عنوان حمايت 
از ي��ك عده ای در تهران. خوب اين روند، يعنی روند اس��تفاده از 
حركت دانش��جويی در معادلات سياسی بيرون از دانشگاه ادامه 

پيدا كرد تا به امروز.
اين چون با اس��اس روح حركت دانشجويی در تعارض است، 
بستر را برای انحراف و نفوذ آماده می كند، يا اگر بخواهيم به تعبير 
روشن تر مطلب را بگوييم، عزم جزم احزاب بيرون برای بهره برداری 
سياسی يا به خدمت گرفتن حركت دانشجويی، عامل اصلی در 

بروز اين مشكلات بود.
عامل دوم بخشی از اعضای خود دفتر تحكيم هستند كه علی 
رغم هش��دارهايی كه داده شد و علی رغم بحث هايی كه شد در 
شورای عمومی سال ۶۴، اينها هم پذيرفتند اين بهره كشی و اين 

وادادن را.
عامل سوم غفلت از اهداف اوليه و اساسنامه است.

عامل چهارم فراموش كردن امر خودسازی درون تشكيلاتی 
اس��ت كه امام در هر ملاقاتی كه ما داش��تيم در آن زمان شديداً 

تأكيد می كردند.
عامل پنجم غفلت از نفوذی هاست. من يادم هست كه تحكيم 
را تازه تش��كيل داده بوديم. رفتيم خدمت امام، حضرت امام)ره( 
صحبت مفصلی در شأن انجمن های اسلامی كردند. در همان جا 
گفتند مواظب باشيد هركس كه می آيد، كنترل كنيد. نفوذی ها 
نيايند، يعنی مس��أله اين قدر مهم بود كه امام از همان روز اول 

مطرح فرمودند كه غفلت شد از اين. 
عامل بعدی كه ش��ايد مش��ابه عام��ل اول و دوم يا تلفيق 
عامل اول و دوم باش��د، اي��ن بود كه دفتر تحكيم از حالت يك 
حركت و تشكل دانش��جويی خارج شد و شكل حزبی به خود 
گرفت. ش��كل حزبی به اين معنا كه ي��ك مركزيتی دارد؛ امر و 
نهی می كنند، گزينش می كنند، منحل می كنند، اخراج می 
كنند و برخورد می كنند. به يك انجمنی كه با آنها خط فكری 
اش يكی نباش��د می آيند ش��روع می كنند به فشار آوردن و با 
اس��تفاده از اهرم هايی آن را منحل م��ی كنند. اين به نظر من 
اصلا شاكله حركت دانشجويی نيست. حركت دانشجويی يعنی 
آزادی و آزادگی و درحصار محدوديت های حزبی قرار نگرفتن. به 
تعبير ديگر دفتر تحكيم پذيرفت به عنوان بازوی اجرايی احزاب 
بيرون حركت حزبی انجام بدهد در درون دانش��گاه ها. حتی در 
سال ۶۶ می بينيم كه يكی دو تا انجمن اسلامی كه مخالف اين 
روند بودند با يك طراحی كه صورت پذيرفت ساختمان هايشان 
اشغال شد و يك كودتای اين طوری شكل گرفت. چند انجمن 
اس��لامی داريم كه همين طور ساختمان هايشان اشغال شد و 

آنها را بيرون ريختند.
عامل بعدی خود وزارتخانه است. سه دوره قبل و دو دوره قبل 
و امروز، زمان آقای دكتر فرهادی و زمان قبلی آقای معين و امروز 
آقای معين، اساساً مديريت آموزش عالی به جای بسترسازی و 
هدايت حركت عمومی دانشجويی شأن خودش را تنزل داد، به 

پيگيری اهداف جناحی پرداخت و به طور طبيعی با دفتر تحكيم 
گره خورد. در تعاملات و چالش های دانشجويی يك طرف قضيه 
را گرفت و حمايت كرد. خوب اين خودش تشديد كرد اين روند 
را، يعنی ديگر اين جا افتاد كه دفتر تحكيم وابسته به يك جناح 
است و بايد اهداف آن جناح را در دانشگاه پياده كند. خب، اين 
عوامل كاملا زمينه نفوذ و حضور عناصری را كه هيچ اعتقادی به 
مبانی اصل دفتر تحكيم ندارند، فراهم آورد. چون اين مرزبندی ها 
ديگر مرزبندی های اعتقادی نبود. اول كه دفتر تحكيم تشكيل 
شد اين بود يعنی كسانی كه معتقد به حكومت اسلام و ولايت و 
ارزش های اسلامی هستند، به طور ناب، آنچه كه امام می فرمود، 
رهبری می كرد و كسانی كه خورده شيشه دارند حالا يا معتقدند 
كه خودشان می توانند اداره بكنند يا اساساً مخالفند يا التقاطی 
هستند مثل منافقين، يا معتقد به نظام های غربی هستند مثل 
ليبرال ها مرزبندی با اينها اهميت داشت. در واقع دفتر تحكيم 
تشكيل شد برای اينكه مرزبندی حركت دانشجويی اصيل را با 
اينها حفظ كند. وقتی اين مرزبندی عوض شد، شد جناح بندی 
داخ��ل نظام. طبيعی اس��ت ك��ه هركس خ��ودش را وارد اين 
جناح بندی ها بكند، می تواند وارد اين دسته بندی ها بشود. اين 
بستر را فراهم كرد و جريان نفوذ به نظر من از اين خيلی خوب 

استفاده كرد.
  آقای دکتر، واکنش جریان اصولگرا در مقابل این جریان 

نفوذ چه بود؟ آیا صرفا همین کناره گیری کافی بود؟
باي��د دو مرحله كرد. در واقع در دوران جنگ تلاش جريان 
اصولگرا اين ب��ود كه بيايد و با بحث و گفت و گو مهار بكند اين 
حركت را و اميدوار هم بود و در مقابل تهاجماتی كه می ش��د، 
تسخير می شد، انجمن ها اشغال می شد، به دليل شرايط جنگی از 
اين كه فضای دانشگاه را فضای التهاب و درگيری بكند خودداری 
می كرد؛ اما بعد از دوران جنگ وقتی كه تقريباً مأيوس ش��دند 
از اينكه بتوانند تأثير جدی بگذارند بر اين فضا، آرام آرام آمدند 
يك تشكل ديگری را شكل دادند. جامعه اسلامی دانشجويان را 
درست كردند، به فكر تشكيل بسيج دانشجويی افتادند كه بتوانند 
حركت اصيل دانش��جويی را حفظ بكنند و تشكل های ديگری 
شكل گرفتند و گفت و گو با دفتر تحكيم و حتی رقابت با دفتر 
تحكيم را در دس��تور كار قرار دادند. منتهی توجه داشته باشيد 
وقتی مديريت آموزش عالی با امكانات گسترده می آيد و از يك 
جريان حمايت می كند، طبعا جريان اصولگرا با امكانات محدودی 
كه دارد نمی تواند خيلی در مقابل اينها ظهور و بروز داشته باشد. 
حالا در اين قضيه ما مثال های متعدد داريم كه ديگران هركاری 
می خواهند بكنند، حتی به تمام مقدسات توهين می كنند، اما 
برخوردی نمی ش��ود و اما يك بچه مذهبی مسلمان بيايد دفاع 
بكند، يا به يك مديری از دانشگاه بگويد بالای چشمت ابروست، 
او را می فرس��تند كميته انظباطی و فشار و... اين حرف ها هم 

هست.
پس عامل ديگر رفتار مديران آموزش عالی اس��ت كه در اين 
دوره اخير خيلی آشكار شد. در حوادث كوی دانشگاه، در درگيری 
هايی كه بود، ش��ما می بينيد كه مثلا دفتر تحكيم يك تجمعی 
می گ��ذارد، حداقل رقمی ك��ه می گوين��د 1۶000000 تومان 
هزين��ه می كند، خوب اصلا جريانات اصولگرا اين مبالغ را از كجا 
بياورند؟ اصلا من يادم هست آن موقعی كه ما دانشجو بوديم در 
انجمن اسلامی دانشگاه علم و صنعت بيشتر بچه ها از جيب شان 
می گذاشتند، يك مقدار كمی در حد كاغذ و قلم و ماژيك و جا و... 
را دانشگاه به آنها می داد. اين نبود كه مثلا می خواهند اردو ببرند، 
1۶000000 توم��ان بدهند. الان رفت��ار، يك رفتار كاملا حزبی 
است؛ با اتكاء به منابع ملی و دولتی. يعنی پول را می دهند، خوب 
اين هم يك رفتار حزبی پرطمطراق است و با يك حرف كوچكی 
كه يك عضو دست هشتم می زند تيتر يك روزنامه و حمايت های 
تبليغاتی و... می شود يعنی درست مثل يك جناح و حزب سياسی 
از اين رانت ها استفاده می كنند. اينها به نظر من بستری شد كه 

عوامل نفوذ بتوانند بيايند و درون دفتر تحكيم جا خوش كنند.
  ببخش�ید جناب دکتر، یک اشاره صحیح فرمودید به 
پش�توانه های مالی و همین طور حمایت های رس�انه ای و 
مطبوعاتی از حرکت های اخیر تحکیم. اگر بخواهیم یک 

من يادم هست 
که تحکيم را 
تازه تشکيل 
داده بوديم. 

رفتيم خدمت 
امام، حضرت 

امام)ره( صحبت 
مفصلی در 

شأن انجمن های 
اسلامی کردند. 

در همان جا 
گفتند مواظب 
باشيد هرکس 

که می آيد، 
کنترل کنيد. 

نفوذی ها نيايند، 
يعنی مسأله 

اين قدر مهم 
بود که امام از 
همان روز اول 
مطرح فرمودند 

که غفلت شد 
از اين
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آینده نگری خیلی نس�بی نس�بت به عملکرد آینده این 
دفتر که به فرمایش ش�ما به صورت ش�به حزب هم حتی 
دارد عم�ل می کن�د و جریان نفوذ در آن ه�م دیگر برای 
تمامی جناح ها آش�کار شده و بعضاً در گفته های شان هم 
به آن عمل می کنند، داشته باشیم، آینده این دفتر چگونه 

خواهد شد؟
خوشبختانه در درون خود متن دانشجويی و در انجمن های 
وابسته به دفتر تحكيم، يك حركت بازگشت به محور اصلی آغاز 
شده، يك نوع آگاهی و حضور نسبت به حقيقت وضعيت و اصل 

واقعيت پيدا شده.
  این مرهون چیست؟

اصولا هر تحرّكی كه در اين هفت، هش��ت س��اله در محيط 
دانشجويی ايجاد شد، اساسا مرهون هدايت ها و تأكيدات رهبری 
اس��ت. اين را هيچ كس نمی تواند كتمان كند، چون ايشان تنها 
كسی بود كه محكم ايستاد كه دانشجو بايد در صحنه های سياسی 
باشد و بايد فعال هم باشد. تشويق كردند، حمايت كردند، حتی 
از بسياری از خطاهای كاملا آشكار و واضح آنها بزرگوارانه چشم 
پوش��ی كردند، پذيرفتند، حمايت كردند. البته به هر حال در آن 
جريان عمومی كه ما اسمش را جناح دوم خرداد می گذاريم، در 
آنه��ا هم به هر حال عناصر اصولگرايی هس��تند كه در تعاملات 
جناحی و حزبی و كس��ب قدرت تا ح��دی حاضرند اصول را فدا 
كنن��د، ديگر از اين مرحله بالاتر نمی رون��د. به هرحال آنها هم 
الآن دارن��د يك عكس العمل هايی نش��ان می دهند كه آن هم 
بی تأثير نيس��ت، اما به هرحال دانشجو از آنجايی كه جوان است 
و پاك و آرمانخواه است، خلاصه متوجه نفاق خواهد شد و آن را 
پس خواهد زد، هميشه همينطور بوده است. اين حركت نفوذی 
نفاق چون در درون خودش يك تناقض اساسی دارد، نمی تواند 

ادامه بدهد.
خلاصه از يك طرف می خواهد از عنوان انجمن اسلامی كه 
دارای اعتبار دينی و اعتبار انقلاب اسلامی است استفاده بكند، از 
طرف ديگر می خواهد زير آب همه اينها را بزند. اين را نمی تواند 
ادامه بدهد، چون اين تناقض معنايی يك جا بايد حل بشود. من 
فك��ر می كنم اي��ن عناصر نفوذی به هرحال بايد اين اس��م را از 
روی خودشان بردارند. اسم خودشان را بگذارند و اين طور خواهد 
ش��د. به هرحال بايد اين نهاد مق��دس را تحويل صاحبان اصلی 

اول بدهند.
  به هرحال الآن ما مدعی هس�تیم ک�ه جریان نهضت 
آزادی پیوند محسوسی دارد با تحکیم. آیا نباید خودشان 

بیایند شفاف بگویند؟
من خودم بيشتر دوست دارم كه ما از موضع فكری طبقه بندی 
كنيم. عناصر ليبرال بی قيدی كه اعتقادی به هيچ يك از مبانی 
ملی و دينی ندارند، برخلاف آنچه كه اس��م خودش��ان را ملی و 
مذهبی می گذارند، حتی به مبانی ملی ما اعتقاد ندارند، چون به 
هرحال مبانی ملی ما اين است كه عزيزباشيم در دنيا. چرا ما بايد 
تيول امريكا باشيم؟ چرا بايد تابع سياست های جهانی باشيم؟ ما 
پاي��ه گذار تمدن بوديم در دنيا، امروز چرا نتوانيم در صحنه های 
سياسی اقتصادی حرف بالا را بزنيم؟ چرا وقتی دشمن به ما حمله 
می كند، نرويم دفاع كنيم؟ خب اينها كه دروغ می گويند ملی. 
خب، مذهبی هم ك��ه هركس مذهب خودش را خودش تعيين 
بكند، مثلاً اعتياد رواج پيدا كند بگوييم اشكال ندارد، فساد رواج 
پيدا كند بگوييم اشكال ندارد، تفسير شما اين است كه اين فساد 
اس��ت، من نمی دانم. اگر هركس دين خودش را خودش تفسير 
كن��د، چه چيزی ازدين باقی می مان��د؟ اين موجب ديكتاتوری 
است. وقتی شما دين را اين جوری نصفش بكنيد، در واقع داريد 
زمينه های ديكتاتوری را مهيا می كنيد، اين نمی تواند ادامه بدهد.

  آیا این موضوع حل خواهد شد؟
من فكر می كنم كه حركت عمومی دانشجويی ما نمی تواند 
اين جريان نفاق را با جريان زبونی در مقابل غربی ها و خودباختگی 
را برای دراز مدت تحمل بكند. در گذش��ته هم همين طور بود. 
از متن حركت دانش��جويی، حركت خودباوری و اتكاي به نفس 
جوشيد و بسيار من اميدوارم كه اين رويكرد مبارك اتفاق بيفتد. 

نشانه هايش را ما داريم، می بينيم.

 هم قسم شديم 
 در برابرمدعي العموم 
به وظيفه مان عمل كنيم

 گفت وگو با دكتر كامران باقري لنکراني  
درباره جريان هاي دانشجويي شیراز

لنكراني  چهره  نام آشنا و موفقي است كه در دولت نهم عهده دار مسئوليت وزارت بهداشت بود. او سال هاي 
دانشجويي خود را در شيراز سپري كرد و نقشي كليدي در شكل گيري جامعه اسلامي دانشجويان داشت. 
خاطرات او از فعاليت هاي دانشجويي در آن دوران  تصوير روشني را فراروي نسل سوم انقلاب قرار مي دهد. 
لنكراني  گاه از گذشته مي گويد و گاه از امروز . او مي كوشد تا ضمن مرور تجربه ها گريزي به شرايط كنوني 
تشكل هاي دانشجويي بزند و به عنوان يك فرد صاحبنظر و باتجربه، دلسوزانه نكاتي را نيز درخصوص وضعيت 
حاضر تذكر دهد. بيان او دل چسب است و خواندني، خصوصاً براي كساني كه  دستي در فعاليت دانشجويي دارند.

  در چه سالي وارد دانشگاه شدید و فضاي 
سیاسي را چگونه مي دیدید؟

مدرس��ه اي ك��ه در آن تحصي��ل مي كردي��م، 
دبيرستاني بود وابسته به دانشگاه شيراز، به همين 
دليل ارتباطمان با دانش��گاه از همان سال ورود به 

دبيرس��تان، يعني مهر س��ال 57 وجود داشت. در 
س��ال 58 مديريت دبيرس��تان در اختيار برادراني 
كه دانش��جويان دوره هاي تكميلي دانشگاه شيراز 
بودند، ق��رار گرفت و طبيعتاً اين ارتباط نزديك تر 
شد. مثلًا يادم مي آيد در ارديبهشت ماه 59، يعني 
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